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DAMES EN HEREN,

Uw commissie heeft het onderdeel Personen met een 
handicap van sectie 24 (FOD Sociale Zekerheid) van 
het ontwerp houdende de Algemene uitgavenbegroting 
voor het begrotingsjaar 2019 (DOC 54 3294/1), alsmede 
de verantwoording (DOC 54 3295/14) en de beleids-
nota van de staatssecretaris voor Armoedebestrijding, 
Gelijke Kansen, Personen met een beperking en 
Wetenschapsbeleid, belast met Grote Steden, toege-
voegd aan de minister van Veiligheid en Binnenlandse 
Zaken (DOC 54 3296/25), besproken tijdens haar ver-
gadering van 20 november 2018.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

Mevrouw Zuhal Demir, staatssecretaris voor 
Armoedebestrijding, Gelijke Kansen, Personen met een 
beperking en Wetenschapsbeleid, belast met Grote 
Steden, toegevoegd aan de minister van Veiligheid 
en Binnenlandse Zaken, overloopt de krachtlijnen van 
het onderdeel “Personen met een handicap” van haar 
beleidsnota (DOC 54 3296/25, p. 35-46).

II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) is van oordeel 
dat de staatssecretaris sinds haar aantreden in de re-
gering in februari 2017 al veel heeft bereikt. Hij somt de 
belangrijkste positieve maatregelen op:

— de inkomensvervangende tegemoetkoming (IVT) 
werd met 4,9 % opgetrokken;

— voor personen met gezinslast was er een bijko-
mende verhoging van de IVT met 3,36 %;

— de integratietegemoetkoming (IT) werd verhoogd 
met 52 euro;

— de prijs van de liefde werd ingeperkt door een 
verhoging van de loondrempel van de partner;

— de positie van personen met een handicap op de 
arbeidsmarkt werd versterkt;

— de mobiliteit van de doelgroep werd verbeterd 
door de beslissing om de toegankelijkheid van treinen 
voortaan op te nemen in de beheersovereenkomsten 
die worden afgesloten tussen de overheid en de NMBS.

MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné au cours de sa réunion 
du 20 novembre 2018 la partie Personnes handicapées 
de la section 24 (SPF Sécurité sociale) du projet de loi 
contenant le Budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2019 (DOC 54 3294/1), ainsi que la justifi ca-
tion (DOC 54 3295/14) et la note de politique générale 
de la secrétaire d’État à la Lutte contre la pauvreté, à 
l’Égalité des chances, aux Personnes handicapées et 
à la Politique scientifi que, chargée des Grandes villes, 
adjointe au ministre de la Sécurité et de l’Intérieur (DOC 
54 3296/25).

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

Mme Zuhal Demir, secrétaire d’État à la Lutte contre 
la pauvreté, à l’Égalité des chances, aux Personnes 
handicapées et à la Politique scientifi que, chargée des 
Grandes villes, adjointe au ministre de la Sécurité et 
de l’Intérieur, passe en revue les lignes directrices du 
volet “Personnes handicapées” de sa note de politique 
générale (DOC 54 3296/25, pp. 35-46).

II. — DISCUSSION

A. Questions et observations des membres

M. Wim Van der Donckt (N-VA) estime que la secré-
taire d’État a déjà accompli beaucoup de choses depuis 
son arrivée au gouvernement en février 2017. Il énumère 
les principales mesures positives:

— l’allocation de remplacement de revenu (ARR) a 
augmenté de 4,9 %;

— les personnes ayant charge de famille ont bénéfi -
cié d’une augmentation supplémentaire de 3,36 % de 
cette ARR;

— l ’allocation d ’intégration (AI) a augmenté de 
52 euros;

— le prix de l’amour a pu être limité grâce à une 
augmentation du seuil salarial du partenaire;

— les personnes handicapées ont vu leur position 
sur le marché du travail renforcée;

— la mobilité de ces personnes a été améliorée grâce 
à la décision d’inscrire dorénavant l’accessibilité des 
trains dans les contrats de gestion conclus entre les 
pouvoirs publics et la SNCB.
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De spreker is tevreden dat ongewenst sociaal toe-
risme kon worden ingeperkt door de onderwerping van 
IVT-rechthebbenden aan een verblijfsvoorwaarde van 
tien jaar. De beteugeling van misbruiken met parkeer-
kaarten door digitale technologie is ook een stap in de 
goede richting.

De gebrekkige dienstverlening van het directoraat-ge-
neraal Personen met een handicap werd verbeterd door 
eerst terug te keren naar de oude software en daarna 
werk te maken van beter werkende software. Ook de 
bijkomende aanwervingen hebben gezorgd voor een 
betere bereikbaarheid van de dienst en het wegwerken 
van de achterstand. Wanneer zullen de 28 bijkomende 
medewerkers in dienst worden genomen? Hoeveel tijd 
zal hun opleiding in beslag nemen? Hoeveel heeft het 
softwaresysteem Curam gekost?

De heer Jean-Marc Delizée (PS) maakt de balans 
van het beleid inzake personen met een handicap op: 
het wordt gekenmerkt door een gebrek aan duidelijke 
oriëntaties en er kan voor de doelgroep weinig vooruit-
gang worden opgetekend, al is er op enkele specifi eke 
punten wel een beperkte verbetering.

Een belangrijke uitdaging, de aangekondigde optrek-
king van de uitkeringen tot de armoededrempel, werd 
niet gerealiseerd. De uitkeringen voor personen met 
een handicap vielen aanvankelijk, in 2016, niet onder 
het toepassingsgebied van de verhoging van de wel-
vaartsenveloppe; die onvolkomenheid werd een jaar 
later rechtgezet, maar dan wel zonder terugwerkende 
kracht. De verstrenging van de verblijfsvoorwaarde voor 
rechthebbenden van een uitkering heeft een negatieve 
impact voor het armoederisico van personen met een 
handicap en leidt tot een afwenteling van federale lasten 
op de lokale overheden.

De herziening van de wet van 27  februari  1987 
betreffende de tegemoetkomingen aan personen met 
een handicap werd vanaf het begin van de legislatuur 
aangekondigd, maar niet gerealiseerd, terwijl die wet 
in veel opzichten voorbijgestreefd is en de sector over 
een hervorming ook werd geraadpleegd.

Zullen de resultaten van de bestelde studie over de 
medische evaluatie nog tijdens deze legislatuur kunnen 
worden bekendgemaakt? Zijn bepaalde conclusies al 
duidelijk?

De overheveling van bevoegdheden in het kader van 
de zesde staatshervorming wordt binnenkort voltooid: 
de overgangsperiode eindigt op 31  december  2018. 
Werden alle voorbereidingen getroffen om een naadloze 
overgang mogelijk te maken?

L’intervenant se réjouit que les abus inhérents au tou-
risme social aient pu être limités en assortissant l’octroi 
d’une ARR d’une condition de séjour de 10 ans. Les 
abus liés aux cartes de stationnement ont également 
pu être réprimés grâce à la technologie numérique, ce 
qui constitue un pas dans la bonne direction.

Le fonctionnement de la Direction générale Personnes 
handicapées, qui laissait à désirer, a été amélioré. Pour 
cela, il a fallu revenir à l’ancien système TIC pour ensuite 
continuer avec un logiciel plus performant. Le recru-
tement de personnel supplémentaire a aussi permis 
d’améliorer l’accessibilité du service et de résorber les 
retards. Quand les 28 collaborateurs supplémentaires 
entreront-ils en service? Combien de temps prendra 
leur formation? Quel est le coût du logiciel CURAM?

M. Jean-Marc Delizée (PS) fait le bilan de la politique 
relative aux personnes handicapées. Ce qui caractérise 
cette politique est l’absence d’orientations claires. Peu 
de progrès ont été réalisés pour ce groupe cible, même 
si l’on observe une certaine amélioration pour certains 
points spécifi ques.

Un objectif majeur, à savoir le relèvement des pres-
tations au niveau de pauvreté, n’a pas été réalisé. 
Les allocations allouées aux personnes handicapées 
n’entraient pas au départ, en 2016, dans le champ 
d’application de l’augmentation de l’enveloppe bien-
être. Un an plus tard, cette anomalie a été rectifi ée, mais 
sans effet rétroactif. Le renforcement de la condition 
de séjour pour les bénéfi ciaires d’une allocation a une 
incidence négative en ce qui concerne le risque de 
pauvreté encouru par les personnes handicapées et a 
pour effet que les pouvoirs locaux doivent endosser les 
charges fédérales.

La révision de la loi du 27 février 1987 relative aux 
allocations aux personnes handicapées a été annoncée 
dès le début de la législature mais n’a pas été réalisée, 
alors que cette loi est dépassée à de nombreux égards 
et que le secteur a aussi été consulté à propos d’une 
réforme.

Les résultats de l ’étude commandée en matière 
d’évaluation médicale pourront-ils encore être publiés 
pendant la législature en cours? Certaines conclusions 
apparaissent-elles déjà?

Le transfert de compétences décidé dans le cadre de 
la sixième réforme de l’État sera prochainement achevé, 
la période transitoire se clôturant le 31 décembre 2018. 
Toutes les mesures préparatoires ont-elles été prises 
pour permettre une transition en douceur?
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Het werkbezoek van de commissie aan het di-
rectoraat-generaal Personen met een handicap op 
6 maart 2018 was verhelderend. De bijkomende aanwer-
ving van 28 medewerkers is een stap in de richting van 
een betere dienstverlening, maar er blijven uitdagingen 
voor het personeelsbestand. Een probleem dat terecht 
door de staatssecretaris wordt geïdentifi ceerd, zijn de 
opgelegde lineaire besparingen. De achterstand in de 
behandeling van dossiers is kleiner geworden, maar is 
nog steeds te groot, zeker voor de Franstalige dossiers. 
De elektronische uitwisseling van gegevens heeft alvast 
geleid tot een kortere doorlooptijd van gemiddeld vier 
maanden, maar de wettelijke termijnen worden nog 
steeds niet gehaald.

Wat is de stand van zaken in het dossier van de 
nieuwe informaticatoepassingen van het directoraat-
generaal? Zal binnenkort, na de terugkeer naar het oude 
systeem Tetra door noodzaak, de nieuwe software van 
Cap Gemini operationeel worden? Welke vooruitgang 
zal daardoor kunnen worden geboekt?

De spreker haalt een probleem aan dat door de 
Federale Ombudsman in zijn jaarverslag van 2017 wordt 
aangekaart: het sociaal tarief voor personen met een 
handicap op het vlak van energie wordt niet retroactief 
toegekend, wat door de vertragingen bij de toekenning 
tot een belangrijk verlies van rechten leidt.

Zal de werkgroep werk en handicap binnenkort 
concrete voorstellen formuleren die nog tijdens deze 
legislatuur zullen kunnen worden gerealiseerd? De 
spreker steunt het voornemen om het verdienvermogen 
van personen met een handicap op een objectievere 
manier te bepalen.

Slechts 1,37 % van het overheidspersoneel heeft een 
handicap. Op dat vlak is er geen duidelijke vooruitgang. 
In de wet van 3 september 2017 tot wijziging van het 
koninklijk besluit van 6 oktober 2005 houdende diverse 
maatregelen met betrekking tot de vergelijkende aan-
wervingsselectie en met betrekking tot de stage met 
het oog op de optimalisering van het quotum inzake 
tewerkstelling van personen met een handicap bij de 
federale overheidsdiensten wordt vooropgesteld dat 
meer taken worden uitbesteed aan bedrijven die zorgen 
voor aangepaste tewerkstelling van personen met een 
handicap. Op welke manier werd aan die wet uitvoering 
gegeven? Ook in de privésector is er meer openheid 
nodig voor de tewerkstelling van personen met een 
handicap, zoals in Frankrijk reeds het geval is.

De verbetering van de toegankelijkheid van het open-
baar vervoer, de federale musea en internetsites is een 
terechte bekommernis. Wanneer zal de overeenkomst 
met de minister van Mobiliteit worden uitgevoerd? Vanuit 

La visite de travail rendue par la commission, le 
6 mars 2018, à la direction générale Personnes han-
dicapées était éclairante. Le recrutement de 28 colla-
borateurs constitue une avancée dans l’amélioration 
du service, mais le personnel sera encore confronté 
à des défi s. La secrétaire d’État pointe, à juste titre, le 
problème des économies linéaires imposées. S’il a été 
réduit, l’arriéré dans le traitement des dossiers demeure 
néanmoins encore trop important, en particulier pour 
les dossiers francophones. L’échange électronique de 
données a déjà permis de réduire le délai moyen de 
traitement à quatre mois, mais les délais légaux ne sont 
toujours pas respectés.

Où en est le dossier des nouvelles applications 
informatiques de la direction générale? Après le retour 
à l’ancien système Tetra imposé par la nécessité, le 
nouveau logiciel de Cap Gemini sera-t-il bientôt opé-
rationnel? Quels progrès permettra-t-il d’enregistrer?

L’intervenant évoque un problème abordé par le 
médiateur fédéral dans son rapport annuel 2017: la non-
rétroactivité du tarif social en matière d’énergie accordé 
aux personnes handicapées, qui par suite des retards 
de traitement, entraîne une perte importante de droits.

Le groupe de travail “travail et handicap” formulera-t-il 
prochainement des propositions concrètes qui pourront 
encore être mises en œuvre pendant la législature en 
cours? L’intervenant soutient l’idée d’objectiver davan-
tage la capacité de gain d’une personne handicapée.

Le secteur public n’occupe que 1,37 % de personnes 
handicapées. Sur ce plan, il n’y a pas de progrès net. 
La loi du 3 septembre 2017 modifi ant l’arrêté royal du 
6 octobre 2005 portant diverses mesures en matière de 
sélection comparative de recrutement et en matière de 
stage en vue d’optimiser le quota en matière d’emploi 
de personnes handicapées dans les services publics 
fédéraux prévoyait pourtant de sous-traiter davantage 
de missions à des entreprises offrant un travail adapté 
aux personnes handicapées. De quelle façon cette loi 
a-t-elle été exécutée? Le secteur privé également doit 
davantage s’ouvrir aux personnes handicapées, comme 
c’est déjà le cas en France.

L’amélioration de l ’accessibilité des transports 
publics, des musées fédéraux et des sites internet est 
une préoccupation légitime. Quand l’accord conclu avec 
le ministre de la Mobilité sera-t-il mis en œuvre? Dans 
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een inclusieve visie zou de verplichting om vooraf een 
plaats te reserveren moeten worden afgeschaft.

Het federaal actieplan handistreaming is geen echt 
plan door een gebrek aan coherentie.

De Nationale Hoge Raad voor Personen met een 
Handicap vraagt dat de staatssecretaris meer werk 
maakt van interfederaal overleg over belangrijke dos-
siers. Is de staatssecretaris bereid om die rol op te 
nemen?

De wet van 12 mei 2014 betreffende de erkenning van 
de mantelzorger die een persoon met een grote zorg-
behoefte bijstaat heeft nog niet geleid tot echte rechten. 
De spreker betreurt dat het dossier van mantelzorg niet 
in de beleidsnota voorkomt.

De heer Richard Miller (MR) benadrukt dat personen 
met een handicap moeten kunnen voelen dat het beleid 
zich voor hen inzet. De logica wordt terecht omgedraaid: 
de problemen die zij in het dagelijks leven ondervinden, 
zijn niet het gevolg van de handicap, maar van de on-
aangepastheid van de samenleving aan de situatie van 
personen met een handicap.

De spreker uit zijn tevredenheid over de verhoging 
van de IVT en de IT, de beperking van de prijs van de 
liefde en de prijs van de arbeid. Omdat een job waardig-
heid verleent, wordt er terecht aandacht besteed aan 
het onderwerp werk en handicap. Zowel bij de overheid 
als in de privésector kunnen meer inspanningen voor 
arbeidsintegratie worden geleverd.

Seksueel misbruik en seksuele dienstverlening ver-
dienen de aandacht van het beleid. Welke maatregelen 
worden genomen?

Door de uitbreiding van de sanctionerende bevoegd-
heden van de gemeenschapswachten die in juli 2018 
werd goedgekeurd, zullen ook zij boetes kunnen uit-
schrijven bij misbruik. Wat zijn het statuut en de opdracht 
van die gemeenschapswachten?

Mevrouw Nele Lijnen (Open Vld) benadrukt dat een 
handicap een persoon niet mag defi niëren. De samen-
leving moet de voorwaarden creëren opdat elke persoon 
een volwaardig leven kan leiden.

Het volledige systeem van uitkeringen, zowel de IVT 
als de IT, is aan een herijking toe. Een integrale visie 
is nodig omdat door meer punctuele hervormingen 
geen volwaardige oplossingen worden gevonden. De 
vermindering of opheffing van uitkeringen als gevolg 
van de inkomsten van de partner (prijs van de liefde) 

une vision inclusive, il faudrait supprimer l’obligation de 
réserver sa place à l’avance.

Le plan d’action fédéral handistreaming ne consti-
tue pas un véritable plan en raison de l’absence de 
cohérence.

Le Conseil supérieur national des personnes han-
dicapées demande que la secrétaire d’État s’attelle 
davantage à la concertation interfédérale sur des dos-
siers importants. Est-elle disposée à assumer ce rôle?

La loi du 12 mai 2014 relative à la reconnaissance 
de l’aidant proche aidant une personne en situation de 
grande dépendance n’a pas encore créé véritablement 
de droits. L’intervenant déplore que le dossier de l’aidant 
proche ne fi gure pas dans la note de politique générale.

M. Richard Miller (MR) souligne que les personnes 
handicapées doivent pouvoir sentir que la politique se 
mobilise en leur faveur. La logique est renversée à juste 
titre: les problèmes que les personnes handicapées ren-
contrent au quotidien ne découlent pas de leur handicap, 
mais de l’inadéquation de la société à leur situation.

L’intervenant se dit satisfait de l’augmentation de 
l’ARR et de l’AI, de la limitation du prix de l’amour et 
du prix du travail. Dès lors que le travail apporte dignité, 
il est légitime que l’on prête attention à la thématique 
travail et handicap. Le secteur public comme le secteur 
privé peuvent consentir plus d’efforts à l ’intégration 
professionnelle.

La politique doit se pencher sur les abus sexuels, 
ainsi que sur les services sexuels. Quelles sont les 
mesures prises en la matière?

Depuis l ’élargissement des pouvoirs de sanction 
des gardiens de la paix – un élargissement adopté en 
juillet 2018 –, ces derniers pourront également infl iger 
des amendes en cas d’abus. Quels sont le statut et la 
mission de ces gardiens de la paix?

Mme Nele Lijnen (Open Vld) souligne qu’une per-
sonne ne peut pas être défi nie par son handicap. La 
société doit créer les conditions nécessaires pour que 
tout un chacun puisse vivre dans la dignité.

L’ensemble du système des allocations, tant l’ARR 
que l’AI, doit être revu. Une vision intégrale s’impose, 
car plus on mène des réformes ponctuelles, moins 
on trouve des solutions globales. La réduction ou la 
suppression d’allocations en raison des revenus du 
partenaire (le prix de l’amour) et des propres revenus 
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en de eigen inkomsten (prijs van de arbeid) is een ach-
terhaalde situatie; het recht op een uitkering voor de 
handicap zou daar niet afhankelijk van mogen zijn. De 
sancties werden al in verschillende fasen beperkt, maar 
de volledige afschaffing ervan moet de doelstelling zijn, 
mede omdat arbeid positieve effecten genereert voor 
elke persoon. Hoeveel zou de volledige afschaffing van 
de prijs van de liefde en de prijs van de arbeid, zowel 
voor de IVT als voor de IT, kosten? Wat zou de kostprijs 
van de verdubbeling van de inkomensdrempel kosten?

De inkomensdrempel werd verhoogd voor personen 
die tot categorie C behoren. Hoeveel personen behoren 
tot die groep?

Reeds 200 aanbieders erkennen de European disa-
bility card. Gaat het om 200 aanbieders in België of in 
de acht landen die tot het systeem zijn toegetreden? 
Kunnen binnenkort nog veel nieuwe toetredingen wor-
den verwacht? Zullen nog andere landen bij het project 
aansluiten? Hoeveel personen met een handicap ma-
ken ervan gebruik? Wordt de kaart automatisch aan 
iedereen die van de doelgroep deel uitmaakt bezorgd 
of moet ze worden aangevraagd?

Een betere toegankelijkheid van de trein is een be-
langrijk dossier. Welke vooruitgang werd reeds geboekt? 
Zal er spoedig verdere vooruitgang zijn?

Wordt nog steeds gestreefd naar de invoering van 
een fi scaal voordeel voor werkgevers die investeren in 
de aanpassing van de werkplaats aan de noden van 
personen met een handicap? Dat voornemen fi gureert 
niet meer in de beleidsnota. Zal er werk worden gemaakt 
van bewustmaking van de horecasector?

Mevrouw Nahima Lanjri (CD&V) spreekt haar te-
vredenheid uit over het feit dat er een verduidelijking 
van de defi nitie van een verdienvermogen van minder 
dan een derde komt. Het is ook positief dat beschutte 
werkplaatsen voortaan officieel worden beschouwd als 
niet behorend tot de reguliere arbeidsmarkt.

De IVT en de IT zouden niet afhankelijk mogen zijn 
van andere inkomsten van de partner of de rechthebben-
de zelf en zouden evenmin mogen worden verminderd 
wanneer personen naar een instelling verhuizen. Zeker 
de IT, die de gevolgen van de handicap op fi nancieel 
vlak beoogt te compenseren, zou los van andere vari-
abelen moeten worden beschouwd. Als personen met 
een handicap niet in een instelling gaan wonen, maar 
wel met hun persoonsvolgend budget investeren in een 
gemeenschappelijk aangepast verblijf, is er dan een 
impact op hun uitkeringen? Er werden reeds stappen in 
de goede richting gezet, maar een volledige afschaffing 

(le prix du travail) est une situation dépassée; le droit 
de bénéfi cier d’une allocation en raison d’un handicap 
ne devrait pas en dépendre. Les sanctions ont déjà été 
limitées en différentes phases, mais le but doit être de 
les supprimer totalement, notamment parce que le tra-
vail génère des effets positifs pour tout le monde. Que 
coûterait la suppression totale du prix de l’amour et du 
prix du travail, tant pour l’ARR que pour l’AI? Quel serait 
le coût du doublement du seuil de revenus?

Le seuil de revenus a été relevé pour les personnes 
appartenant à la catégorie C. Combien de personnes 
appartiennent à ce groupe?

Déjà 200 prestataires de services reconnaissent la 
carte européenne d’invalidité (European disability card). 
S’agit-il de 200 prestataires en Belgique ou dans les 
huit pays qui ont adhéré au système? Peut-on encore 
s’attendre à de nombreuses nouvelles adhésions 
prochainement? D’autres pays adhéreront-ils au pro-
jet? Combien de personnes handicapées utilisent le 
système? La carte est-elle délivrée automatiquement 
à tous ceux qui font partie du groupe cible ou doit-elle 
être demandée?

L’amélioration de l’accessibilité du train est un dossier 
important. Quelles sont les avancées déjà réalisés en 
la matière? Y en aura-t-il bientôt d’autres?

L’intention est-elle toujours d’instaurer un avantage 
fi scal pour les employeurs qui investissent dans l’adap-
tation du lieu de travail aux besoins des personnes han-
dicapées? Cette intention n’apparaît plus dans la note 
de politique générale. Des efforts seront-ils déployés 
pour sensibiliser le secteur horeca?

Mme Nahima Lanjri (CD&V) se déclare satisfaite de la 
clarifi cation de la défi nition de la capacité de gain infé-
rieure à un tiers. Il est également positif que les ateliers 
protégés soient désormais officiellement considérés 
comme n’appartenant pas au marché du travail régulier.

L’ARR et l’AI ne devraient pas dépendre d’autres 
revenus du partenaire ou du bénéfi ciaire lui-même, ni 
être réduits lorsque des personnes déménagent dans 
une institution. Le RI en particulier, qui vise à compen-
ser les conséquences fi nancières du handicap, devrait 
être considéré indépendamment des autres variables. 
Si des personnes handicapées ne vont pas vivre dans 
une institution, mais investissent dans une résidence 
collective adaptée au moyen de leur budget d’assis-
tance personelle, y a-t-il un impact sur leurs allocations? 
Des mesures dans le bon sens ont déjà été prises, mais 
une suppression complète de la conditionnalité des 
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van de voorwaardelijkheid van de beide uitkeringen is 
nog altijd verkieslijk, een hervorming die trouwens bij 
koninklijk besluit kan worden geregeld. Wat zijn ter zake 
de intenties van de staatssecretaris voor de resterende 
duur van de legislatuur? Hoeveel personen hebben nu al 
de voordelen geplukt van de wet van 2 september 2018 
tot inperking van de gevolgen van de “prijs van de 
liefde”? Werden alle mogelijke begunstigden van de 
versoepeling geïnformeerd, zodat ze de aanvraag niet 
vergeten te doen?

Naar aanleiding van de overheveling van de bevoegd-
heid voor de tegemoetkoming voor hulp aan bejaarden 
naar de Gemeenschappen werden het personeel en de 
middelen overgeheveld, maar naar verluidt zou de fede-
rale overheid bepaalde opdrachten nog steeds op zich 
nemen. Welke afspraken werden daarover gemaakt? 
Bevestigt de staatssecretaris dat de Gemeenschappen 
in de toekomst alle taken moeten vervullen? Zullen de 
personeelskosten door de Gemeenschappen worden 
betaald zolang de federale overheid de taken moet 
uitvoeren?

De overheid moet het goede voorbeeld geven door 
haar doelstelling van 3 % personeelsleden met een 
handicap te halen, maar zij haalt die niet. Het aantal 
personen met een handicap in haar diensten gaat 
zelfs nog achteruit. Waarom wordt geen percentage 
gegeven waarin de werknemers van maatwerkbedrijven 
eveneens zijn opgenomen, terwijl dat uitgangspunt wel 
fi gureert in de wet van 3 september 2017 tot wijziging 
van het koninklijk besluit van 6 oktober 2005 houdende 
diverse maatregelen met betrekking tot de vergelijkende 
aanwervingsselectie en met betrekking tot de stage met 
het oog op de optimalisering van het quotum inzake te-
werkstelling van personen met een handicap bij de fede-
rale overheidsdiensten? Of is het zo dat het percentage 
van 1,37 % wel het personeel van maatwerkbedrijven 
omvat, wat nog een slechter resultaat zou opleveren?

De aanpak van misbruik van parkeerkaarten door 
nieuwe technologieën is noodzakelijk. Zullen de con-
troles, die nu enkel in drie pilootgemeenten gebeuren, 
spoedig in het hele land worden ontplooid?

Welke aandachtspunten schuift de Nationale Hoge 
Raad voor Personen met een Handicap naar voor? 
Geeft de staatssecretaris gevolg aan de voorstellen van 
het adviesorgaan? Hebben ze een inbreng gehad bij de 
opstelling van de beleidsnota?

Welk budget wordt uitgetrokken om de toegankelijk-
heid van de federale musea te verbeteren?

deux allocations est encore préférable, une réforme 
qui peut d’ailleurs être réglée par arrêté royal. Quelles 
sont les intentions de la secrétaire d’État à cet égard 
pour le reste de la législature? Combien de personnes 
ont-elles déjà bénéfi cié de la loi du 2 septembre 2018 
limitant les conséquences du “prix de l’amour”? Tous 
les bénéficiaires potentiels ont-ils été informés de 
l’assouplissement, de sorte qu’ils n’oublient pas de 
faire la demande?

À la suite du transfert de la compétence en matière 
d’aide aux personnes âgées aux Communautés, le 
personnel et les ressources ont été transférés, mais il 
semble que l’autorité fédérale assure encore certaines 
tâches. Quels sont les accords conclus à ce sujet? 
La secrétaire d’État confi rme-t-elle qu’à l’avenir, les 
Communautés devront se charger de toutes les tâches? 
Les frais de personnel seront-ils pris en charge par les 
Communautés aussi longtemps que les tâches seront 
assurées par l’autorité fédérale?

L’autorité devrait donner le bon exemple en réali-
sant son objectif de 3  % de membres du personnel 
handicapés, mais ce n’est pas le cas. Le nombre de 
personnes handicapées dans ses services diminue 
même. Pourquoi n’indique-t-on pas un pourcentage 
incluant également les travailleurs des entreprises 
de travail adapté, alors que ce principe fi gure dans 
la loi du 3 septembre 2017 modifi ant l’arrêté royal du 
6 octobre 2005 portant diverses mesures en matière de 
sélection comparative de recrutement et en matière de 
stage en vue d’optimiser le quota en matière d’emploi 
de personnes handicapées dans les services publics 
fédéraux? Ou bien le pourcentage de 1,37 % inclut-il bel 
et bien le personnel des entreprises de travail adapté, 
auquel cas le résultat est encore pire?

Il est nécessaire de lutter contre l’utilisation abusive 
des cartes de stationnement au moyen de nouvelles 
technologies. Les contrôles, qui ne sont actuellement 
effectués que dans trois communes pilotes, seront-ils 
rapidement déployés dans tout le pays?

Sur quels points le Conseil supérieur national des per-
sonnes handicapées attire-t-il l’attention? La secrétaire 
d’État donne-t-elle suite aux propositions de l’organe 
consultatif? Ont-elles été intégrées dans la note de 
politique générale?

Quel est le budget alloué à l’amélioration de l’acces-
sibilité des musées fédéraux?
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De spreekster besluit dat er op sommige vlakken 
vooruitgang is, maar dat er nog veel werk overblijft.

Mevrouw Meryame Kitir (sp.a) verheugt zich over de 
uitbreiding van het personeelskader van het directoraat-
generaal Personen met een Handicap. Hoe lang zal de 
instelling nog opdrachten blijven vervullen die naar de 
Gemeenschappen werden overgeheveld?

Waarom ontbreekt in de beleidsnota een passage 
over de bestrijding van discriminatie van personen met 
een handicap op de arbeidsmarkt? In de resolutie van 
2 juli 2015 tot invoering van gerichte controles inzake dis-
criminatie op de arbeidsmarkt (DOC 54 1108/006) wordt 
om verschillende acties van de regering gevraagd, maar 
in de beleidsnota wordt daar niet op ingegaan. Daardoor 
lijkt de beleidsnota strijdig te zijn met artikel 111, 3, van 
het Reglement van de Kamer. Kan de staatssecretaris 
toelichten in welke mate zij uitvoering heeft gegeven 
aan de verschillende aanbevelingen van de resolutie?

De verhoging van de IVT en de IT is een feit, maar 
is pas op 1 juli 2018 ingegaan, waardoor er slechts een 
impact van de helft (40 miljoen euro) is. Komt er een 
verdubbeling naar 80 miljoen euro in 2018? Er is een 
voorafname geweest van middelen uit de welvaartsen-
veloppe voor 2019. Op welke groep zal de vermindering 
van de enveloppe worden afgewenteld? Komt er een 
verdere verhoging van de uitkeringen voor personen 
met een handicap in 2019?

De volgende aanbevelingen van de Federale 
Ombudsman worden niet in de beleidsnota vermeld:

— het sociaal energietarief zou met retroactief effect 
moeten worden toegekend;

— doordat de effecten van een medische herziening 
pas ingaan op de dag van de beslissing en door de lange 
behandelingsduur verliezen personen gedurende vele 
maanden voordelen waarop ze recht hebben.

Zal gevolg worden gegeven aan die aanbevelingen?

Mevrouw Sarah Schlitz (Ecolo-Groen) vraagt 
wanneer de achterstand bij het directoraat-generaal 
Personen met een handicap volledig zal zijn wegge-
werkt. Worden de 38 bijkomende medewerkers tijdelijk 
in dienst worden genomen of maken ze deel uit van een 
structurele aanpassing van het personeelskader? De 
behandelingstermijn blijft te lang, telefonische oproe-
pen worden vaak niet beantwoord en de vooruitgang 

L’intervenante conclut qu’il y a des avancées dans 
certains domaines, mais qu’il reste beaucoup à faire.

Mme Meryame Kitir (sp.a) se réjouit de l’extension du 
cadre du personnel de la Direction Générale Personnes 
Handicapées. Pendant combien de temps cette institu-
tion continuera-t-elle à remplir des missions qui ont été 
transférées aux Communautés?

Pourquoi la note de politique générale ne contient-elle 
aucun mot sur la lutte contre la discrimination envers les 
personnes handicapées sur le marché du travail? Dans 
la résolution du 2  juillet  2015 relative à l’introduction 
de contrôles ciblés en matière de discrimination sur le 
marché du travail (DOC 54 1108/006), il est demandé 
au gouvernement d’entreprendre différentes actions, 
mais il n’y est pas donné suite dans la note de poli-
tique générale. La note de politique générale semble 
dès lors être contraire à l’article 111, 3, du Règlement 
de la Chambre. La secrétaire d’État peut-elle préciser 
dans quelle mesure elle a mis en œuvre les différentes 
recommandations de la résolution?

La hausse de l’ARR et de l’AI est un fait, mais elle n’a 
pris cours que le 1er juillet 2018, de sorte que l’impact 
est réduit de moitié (40 millions d’euros). Un double-
ment portant cette hausse à 80 millions aura-t-il lieu 
en 2018? Un prélèvement de moyens a été opéré dans 
l’enveloppe bien-être 2019. Sur quel groupe la réduction 
de l’enveloppe sera-t-elle répercutée? Procédera-t-on à 
une autre augmentation des allocations des personnes 
handicapées en 2019?

Les recommandations suivantes du Médiateur fédé-
ral ne sont pas mentionnées dans la note de politique 
générale:

— le tarif social énergie devrait être octroyé avec 
effet rétroactif;

— dès lors qu’une révision médicale ne produit ses 
effets que le jour de la décision et que la durée de trai-
tement peut se prolonger, des personnes sont privées 
durant de nombreux mois des avantages auxquels elles 
ont droit.

Une suite sera-t-elle donnée à ces recommandations?

Mme  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen) demande 
quand l’arriéré de la Direction Générale Personnes 
Handicapées sera complètement résorbé. Les 38 colla-
borateurs supplémentaires sont-ils engagés à titre tem-
poraire ou font-ils partie d’une adaptation structurelle 
du cadre du personnel? Le délai de traitement demeure 
excessif, les appels téléphoniques restent souvent 
sans réponse et les progrès sont moins importants en 
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is minder groot in Franstalig België dan in Vlaanderen. 
Zal de herziening van dossiers naar aanleiding van de 
beperking van de prijs van de liefde, die bijkomende 
werklast genereert, tijdig kunnen gebeuren? Welke 
maatregelen worden genomen om bij de ontwikkeling 
van een nieuwe informaticatoepassing de fouten in het 
Curam-systeem niet te herhalen?

De prijs van de liefde en de prijs van de arbeid moeten 
volledig worden weggewerkt. Zal de privésector worden 
aangezet tot investeringen in de aanpassing van de 
werkplaats aan personen met een handicap?

Welke initiatieven zullen worden genomen om de 
discriminatie op de arbeidsmarkt van personen met 
een handicap te beteugelen? Zal de federale overheid 
een voorbeeldfunctie opnemen door meer personen 
uit de doelgroep aan te werven, wat zij tot nu toe heeft 
nagelaten? Is zij bereid om meer te investeren in aan-
passingen van de werkplaats, zodat er minder oppen-
sioenstellingen van arbeidsongeschikte medewerkers 
zullen nodig zijn?

De verhoging van het bedrag van de IVT en de IT 
is positief, maar werd helaas niet met retroactief effect 
tot 1  januari 2018 doorgevoerd, waardoor 40 miljoen 
euro niet bij de doelgroep is terechtgekomen. De strijd 
tegen armoede bij personen met een handicap lijkt geen 
prioriteit van het beleid te zijn.

Handistreaming is in principe een belangrijke me-
thode voor de toetsing van alle beleidsmaatregelen aan 
de gevolgen voor personen met een handicap, maar de 
Nationale Hoge Raad voor Personen met een Handicap 
klaagt over te veel onduidelijkheid en te weinig concrete 
impact bij de uitwerking van het principe. Hoe kan het 
concept worden geoptimaliseerd?

Wat de toegankelijkheid van treinen betreft, is er nog 
veel werk aan de winkel: de afschaffing van de verplichte 
reservatie, betere visuele en auditieve informatie aan 
boord, de ingebruikname van treinen die toelaten om 
aan boord te gaan zonder begeleiding, de uitrusting 
van de stations. Bevestigt de staatssecretaris dat pas 
bestelde wagons niet voldoen aan nieuwe Europese 
regels die daarop betrekking hebben? Hoe zal België 
werk maken van een betere naleving van de Europese 
regels met betrekking tot de toegankelijkheid van ge-
bouwen van federale organisaties?

Hoeveel personen worden geraakt door de beperking 
van de uitkering tot personen die aan een verblijfsvoor-
waarde van tien jaar voldoen?

Belgique francophone qu’en Flandre. La révision de 
dossiers suite à la limitation du “prix de l’amour”, qui 
génère un surcoût de travail, pourra-t-elle avoir lieu à 
temps? Quelles mesures sont prises afi n de ne pas 
répéter les erreurs commises dans le système Curam 
dans le cadre du développement d’une nouvelle appli-
cation informatique?

Le prix de l’amour et le prix du travail doivent être 
complètement supprimés. Le secteur privé sera-t-il 
encouragé à investir dans l’adaptation du lieu de travail 
aux personnes handicapées?

Quelles seront les initiatives prises afi n de réprimer 
la discrimination des personnes handicapées sur le 
marché du travail? L’autorité fédérale montrera-t-elle 
l’exemple en recrutant davantage de personnes issues 
du groupe cible, ce qu’elle a omis de faire jusqu’à pré-
sent? Est-elle disposée à investir davantage dans les 
adaptations des lieux de travail, de sorte que moins de 
collaborateurs en incapacité de travail devront être mis 
à la retraite?

L’augmentation du montant de l’ARR et de l’AI est 
positive, mais elle n’a malheureusement pas été assor-
tie d’un effet rétroactif au 1er janvier 2018, si bien que 
40 millions d’euros n’ont pas atteint le groupe cible. La 
lutte contre la pauvreté des personnes handicapées ne 
semble pas être une priorité politique.

Handistreaming est en principe une méthode impor-
tante d’évaluation de toutes les mesures politiques 
au regard de leurs conséquences pour les personnes 
handicapées, mais le Conseil supérieur national des 
Personnes handicapées se plaint d’un manque de 
clarté et d’un manque d’incidence concrète lors de la 
mise en œuvre du principe. Comment le concept peut-il 
être optimalisé?

En matière d’accessibilité des trains, beaucoup reste 
à faire: la suppression de la réservation obligatoire, une 
amélioration des informations visuelles et auditives à 
bord, la mise en service de trains permettant de monter 
en voiture sans assistance, l’équipement des gares. 
La secrétaire d’État confi rme-t-elle que les voitures 
récemment commandées ne sont pas conformes aux 
nouvelles règles européennes en la matière? Comment 
la Belgique veillera-t-elle à un meilleur respect des 
règles européennes relatives à l’accessibilité des bâti-
ments des organismes fédéraux?

Combien de personnes la subordination de l’alloca-
tion à une condition de séjour de dix ans touche-t-telle?
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De spreker betreurt ten slotte het ontbreken van het 
dossier van mantelzorg in de beleidsnota.

B. Antwoorden van de staatssecretaris

Mevrouw Zuhal Demir, staatssecretaris voor 
Armoedebestrijding, Gelijke Kansen, Personen met een 
beperking en Wetenschapsbeleid, belast met Grote 
Steden, toegevoegd aan de minister van Veiligheid 
en Binnenlandse Zaken, verduidelijkt dat bijkomende 
middelen worden uitgetrokken om het aantal perso-
neelsleden dat vorig jaar op tijdelijke basis werd aan-
geworven, nu in het vast personeelskader te integreren. 
De 28 bijkomende personeelsleden die met ingang van 
1 januari 2019 worden aangeworven, worden tijdelijk in 
dienst genomen. De 28 nieuwe personeelsleden kunnen 
als volgt worden ingedeeld:

— 22  personeelsbeheerders, voornameli jk 
Franstaligen (omdat daar de grootste nood is);

— 4 personen met een expertiseprofi el (voor kwali-
teitsmanagement en opleiding);

— 2 artsen.

De relatieve personeelsdaling bij het directoraat-
generaal Personen met een handicap ten gevolge 
van de lineaire besparingen bedroeg in de periode 
2014-2018 20 %, wat door de bijkomende aanwervingen 
op 12 % wordt gebracht.

De FOD Sociale Zekerheid heeft voor de uitbouw van 
het Curam-systeem ongeveer 8 miljoen euro betaald. 
Daarnaast bedragen de operationele kosten voor Curam 
ongeveer 6 miljoen euro. Er werden ook bijkomende 
kosten gegenereerd voor het langer in gebruik houden 
van het oude systeem Tetra. De fi nanciële schade voor 
de FOD Sociale Zekerheid bedraagt dus meer dan 
14 miljoen euro; de lopende audit voor de toewijzing van 
de aansprakelijkheid heeft ook veel personeelskracht 
gevraagd.

De gemiddelde behandelingstermijn van dossiers 
bedraagt 5,5  maanden. Er zijn vijf regio’s waar die 
termijn hoger oploopt: Limburg, Antwerpen, Charleroi, 
Bergen en Brussel. In 2018 worden de verschuldigde 
verwijlintresten op 3 miljoen euro geraamd.

De klachten over de medische onderzoeken worden 
geëvalueerd door de cel kwaliteitsmanagement, die 
door de nieuwe aanwervingen kan worden opgericht.

L’intervenant déplore enfi n que la note de politique 
générale n’aborde pas le dossier des soins de proximité.

B. Réponses de la secrétaire d’État

Mme Zuhal Demir, secrétaire d’État à la Lutte contre 
la pauvreté, à l’Égalité des chances, aux Personnes 
handicapées, et à la Politique scientifi que, chargée des 
Grandes villes adjointe au ministre de la Sécurité et de 
l’Intérieur, précise que des moyens supplémentaires 
sont prévus pour intégrer dans le cadre du personnel 
statutaire le nombre de membres du personnel recrutés 
l’année passée sur base temporaire. Les 28 membres 
du personnel supplémentaires qui seront engagés à 
partir du 1er janvier 2019 le seront sur base temporaire. 
Les 28 nouveaux membres du personnel se répartira 
comme suit:

— 22 gestionnaires du personnel, principalement des 
francophones (car c’est à ce niveau que le besoin se 
fait le plus ressentir);

— 4  personnes ayant un profi l d’experts (pour la 
gestion de la qualité et la formation);

— 2 médecins.

La réduction relative du personnel de la direction 
générale Personnes handicapées par suite des éco-
nomies linéaires représente 20 %, un chiffre ramené 
à 12 % à la suite des recrutements supplémentaires.

Le SPF Sécurité sociale a payé environ 8 millions 
d’euros pour le développement du système Curam. Par 
ailleurs, le coût opérationnel de Curam s’élève à envi-
ron 6 millions d’euros. Des coûts supplémentaires ont 
également été générés pour maintenir l’ancien système 
Tetra en service plus longtemps. La perte fi nancière 
pour le SPF Sécurité sociale s’élève donc à plus de 
14 millions d’euros; l’audit en cours relatif à l’attribution 
des responsabilités a également sollicité d’importantes 
ressources humaines.

Le délai moyen de traitement des dossiers est de 
5,5 mois. Il est plus long dans cinq régions: le Limbourg, 
Anvers, Charleroi, Mons et Bruxelles. Les intérêts mora-
toires dus en 2018 sont estimés à 3 millions d’euros.

Les plaintes relatives aux examens médicaux 
sont évaluées par la cellule chargée de la gestion de 
la qualité, qui peut être créée grâce aux nouveaux 
recrutements.
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De tegemoetkoming voor hulp aan bejaarden 
werd door de Vlaamse overheid reeds grotendeels 
overgenomen; de Franse Gemeenschap en de 
Gemeenschappelijke Gemeenschapscommissie heb-
ben de opdracht nog niet overgenomen, maar zullen dat 
binnen twee jaar ook doen. De medische onderzoeken 
in het kader van de verhoogde kinderbijslag worden 
momenteel nog door het directoraat-generaal Personen 
met een handicap uitgevoerd. Er zijn  samenwerkings-
akkoorden tussen de verschillende overheidsniveaus 
in onderhandeling, gezien de regionalisering van de 
kinderbijslag in 2019. Maar ook dat is maar tijdelijk. 
De continuïteit van de federale dienstverlening vergt 
soms bijkomende aanwervingen, die door de andere 
overheden zullen worden betaald.

De staatssecretaris is voorstander van een grondige 
herziening van de wet van 27 februari 1987 betreffende 
de tegemoetkomingen aan personen met een handicap. 
Hopelijk kunnen daarover afspraken worden gemaakt in 
het regeerakkoord van de volgende legislatuur. Enkele 
structurele problemen werden reeds aangepakt, maar 
een meer omvattende hervorming is zeker wenselijk.

De prijs van de liefde werd reeds ingeperkt. Naar aan-
leiding van de nieuwe regelgeving werden de betrokken 
begunstigden zo goed mogelijk geïnformeerd, wat heeft 
geleid tot een toename van het aantal aanvragen. De 
opheffing van de prijs van de arbeid moet nog worden 
gerealiseerd via de arbeidsdeal, die binnenkort door de 
Ministerraad zal worden gefi naliseerd, en zou 12 miljoen 
euro kosten. Om de inkomensonafhankelijkheid van de 
IT ten opzichte van het inkomen van de partner en de 
persoon met een handicap te realiseren, is 600 miljoen 
euro nodig.

28 955 personen behoren tot categorie C (personen 
met gezinslasten).

Het vraagstuk van de vermindering van de uitkeringen 
voor personen die in een instelling gaan wonen, dient 
verder te worden onderzocht.

De staatssecretaris betreurt dat, als gevolg van de 
trage besluitvorming, voor de verhoging van de IVT en 
de IT in 2018 slechts de helft van het vooropgestelde 
bedrag van 80 miljoen euro kon worden besteed. Vanaf 
2020 is 100 miljoen euro per jaar beschikbaar. Er is nog 
geen duidelijkheid over de concrete besteding van het 
bijkomend bedrag van 20 miljoen euro, maar de aan-
dacht zal vooral naar de meest kwetsbare personen 
gaan.

De IVT en het leefl oon moeten in de toekomst onaf-
hankelijk van elkaar worden toegekend.

L’allocation pour l ’aide aux personnes âgées a 
déjà été en grande partie reprise par la Flandre; la 
Communauté française et la Communauté commu-
nautaire commune pas encore, mais elles vont le faire 
dans les deux ans. Les examens médicaux effectués 
dans le cadre des allocations familiales majorées sont 
actuellement toujours assurés par la direction générale 
personnes handicapées. Des accords de coopération 
sont en cours de négociation entre les différents niveaux 
de pouvoir, eu égard à la régionalisation des allocations 
familiales en 2019. Mais ces accords ne seront que tem-
poraires. Pour assurer la continuité du service fédéral, 
il faudra parfois recruter du personnel et ce personnel 
sera à la charge des autres niveaux de pouvoir.

La secrétaire d’État est favorable à une révision 
approfondie de la loi du 27 février 1987 relative aux allo-
cations aux personnes handicapées. Il est à espérer que 
des accords seront pris en la matière dans l’accord de 
gouvernement de la prochaine législature. Plusieurs pro-
blèmes structurels ont déjà été pris à bras-le-corps, mais 
une réforme plus globale est certainement souhaitable.

Le prix de l’amour a déjà été réduit. Avec la nouvelle 
réglementation, les bénéfi ciaires concernés ont été 
informés autant que faire se peut, ce qui s’est traduit par 
une hausse du nombre des demandes. La suppression 
du prix du travail doit encore être réalisée par le biais du 
deal pour l’emploi, qui sera prochainement fi nalisé par 
le Conseil des ministres, et coûterait 12 millions d’euros. 
Pour rendre l’AI indépendante du revenu du partenaire 
et des propres revenus de la personne handicapée, il 
faut débloquer 600 millions d’euros.

Quelque 28 955 personnes relèvent de la catégorie C 
(personnes avec charge de famille).

La question de la diminution des allocations pour les 
personnes séjournant en institution doit être examinée 
plus avant.

La secrétaire d’État déplore qu’en raison de la lenteur 
du processus décisionnel, seule la moitié du montant 
prévu de 80 millions d’euros ait pu être utilisée en 2018, 
pour le relèvement de l’ARR et de l’AI. À compter de 
2020, une somme de 100 millions d’euros sera dispo-
nible. On ne sait pas encore précisément quelle sera 
l’affectation concrète du montant supplémentaire de 
20 millions d’euros, mais on s’intéressera surtout aux 
personnes les plus vulnérables.

L’ARR et le revenu d’intégration doivent être dissociés 
l’un de l’autre à l’avenir.
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Over de eventuele retroactieve toekenning van het 
sociaal tarief voor gas en elektriciteit wordt momenteel 
overleg gepleegd. Het dossier kan wellicht binnen af-
zienbare tijd worden opgelost door een beslissing van 
de Ministerraad.

De medewerkers van de maatwerkbedrijven zijn tot nu 
toe niet vervat in het percentage van 1,37 % van perso-
neelsleden van de federale overheid met een handicap. 
In de toekomst moeten het eigen personeel van de over-
heid en het personeel van de maatwerkbedrijven in één 
percentage worden geëvalueerd. Over de re-integratie 
van ambtenaren met een handicap wordt overleg ge-
pleegd met Unia. Voor een meer algemene integratie 
van personen met een handicap op de arbeidsmarkt 
zijn de ministers Peeters en De Block bevoegd, met 
adviserende inbreng van de staatssecretaris.

De resolutie van 2 juli 2015 tot invoering van gerichte 
controles inzake discriminatie op de arbeidsmarkt (DOC 
54 1108/006) heeft de aandacht van de staatssecretaris 
gekregen, maar krijgt in eerste instantie een reactie in 
andere delen van de beleidsnota. De verantwoorde-
lijkheid om er uitvoering aan te geven, ligt bij minister 
Peeters. Er moet zeker ook gewaakt worden over de 
non-discriminatie van personen met een handicap.

In de onderhandelingen over de beheersovereen-
komst van de NMBS wordt de verbetering van de 
toegankelijkheid van treinen behandeld. De staatsse-
cretaris zal proactief contact opnemen met de directie 
van de NMBS om te bekijken wat er in afwachting van 
de beheersovereenkomst al mogelijk is om de dienstver-
lening aan personen met een handicap te verbeteren.

Om problemen van seksueel geweld op personen met 
een handicap beter aan te pakken, werden middelen 
uitgetrokken voor een specifi eke verhoortechniek van 
personen met een mentale beperking. Ook werd een 
zorgcentrum na seksueel geweld opgericht waar ook 
personen met een handicap terechtkunnen, al is op dat 
vlak nog bewustmaking nodig.

De European Disability Card wordt aangeboden via 
de app My handicap en de regionale agentschappen. 
Er zijn 200 aanbieders in België en 26 500 personen 
maken er al gebruik van. De verspreiding zal ook ge-
beuren met ondersteuning van het middenveld.

De Nationale Hoge Raad voor Personen met een 
Handicap wordt regelmatig bij de beleidsvorming be-
trokken. Het ontwerp van de beleidsnota werd aan het 
adviesorgaan voorgelegd, evenwel zonder dat de Raad 
rechtstreekse input heeft geleverd.

Une concertation est actuellement menée quant à 
l’octroi rétroactif éventuel du tarif social pour le gaz et 
l’électricité. Le dossier pourra sans doute être réglé 
à brève échéance par une décision du Conseil de 
ministres.

Les collaborateurs des entreprises de travail adapté 
ne sont pas encore comptabilisés dans le pourcentage 
de 1,37 % des membres du personnel de l’autorité fédé-
rale atteints d’un handicap. À l’avenir, le personnel des 
services publics et le personnel des entreprises de travail 
adapté devront être évalués en un pourcentage unique. 
Quant à la réintégration des fonctionnaires handicapés, 
une concertation est menée avec Unia. L’intégration plus 
générale des personnes handicapées sur le marché du 
travail relève des attributions des ministres Peeters et De 
Block, la secrétaire d’État ayant une compétence d’avis.

La résolution du 2 juillet 2015 relative à l’introduction 
de contrôles ciblés en matière de discrimination sur le 
marché du travail (DOC 54 1108/006) a retenu l’attention 
de la secrétaire d’État, mais est d’abord abordée dans 
d’autres rubriques de la note de politique générale. La 
responsabilité de sa mise en œuvre incombe au ministre 
Peeters. Il faut certainement veiller également à ne pas 
discriminer les personnes handicapées.

Au cours des négociations sur le contrat de gestion 
de la SNCB, l’amélioration de l’accessibilité des trains a 
été abordée. La secrétaire d’État prendra proactivement 
contact avec la direction de la SNCB pour examiner dans 
quelle mesure le service aux personnes handicapées 
pourrait être amélioré dès avant l’adoption du nouveau 
contrat de gestion.

Afi n d’améliorer l’approche des problèmes de vio-
lence sexuelle à l’encontre des personnes handicapées 
des moyens ont été dégagés pour mettre en œuvre 
une technique spécifi que d’audition pour personnes at-
teintes d’une défi cience mentale. Un centre de prise en 
charge des victimes de violences sexuelles a également 
été créé, centre également accessible aux personnes 
présentant un handicap, même si une sensibilisation à 
ce sujet est encore nécessaire.

La European Disability Card est proposée via 
l’application My handicap et les agences régionales. 
On dénombre 200 acteurs qui participent au projet en 
Belgique et 26 500 personnes font usage de la carte. La 
diffusion se fera aussi avec le soutien de la société civile.

Le Conseil supérieur national des Personnes han-
dicapées est régulièrement associé à l’élaboration de 
la politique. Le projet de note de politique générale a 
été soumis à l’organe consultatif, toutefois sans que le 
Conseil ait livré un input direct.
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Mantelzorg is een belangrijk thema, dat tot de 
bevoegdheid van de minister van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid behoort. Het kabinet van de staats-
secretaris is wel aanwezig op de interkabinetaire werk-
groepen daarover.

C. Replieken van de leden

Mevrouw Nele Lijnen (Open Vld) vraagt waarom de 
realisatie van de inkomensonafhankelijkheid van de IT 
ten opzichte van het inkomen van de partner 600 mil-
joen euro zou kosten, terwijl de kostprijs van de wet van 
2 september 2018 tot inperking van de gevolgen van de 
“prijs van de liefde” slechts een kostprijs van 6 miljoen 
euro heeft. Wat is de verklaring van het grote verschil 
tussen beide bedragen?

De heer Jean-Marc Delizée (PS) betreurt dat de 
herziening van 27 februari 1987 betreffende de tege-
moetkomingen aan personen met een handicap naar 
de volgende legislatuur wordt verschoven.

Lineaire besparingen zijn blinde besparingen, waarin 
geen rekening wordt gehouden met inspanningen en 
noden. Het is betreurenswaardig dat het directoraat-
generaal Personen met een handicap, dat de voorbije 
jaren veel problemen had, aan eenzelfde lineaire bespa-
ring werd onderworpen als andere overheidsdiensten.

Het vraagstuk van de affectieve noden van personen 
met een handicap verdient een grondige en transversale 
evaluatie.

Is er een toename of een afname van de het bedrag 
dat in de begroting 2019 voor verwijlintresten wordt 
uitgetrokken?

Zijn er al resultaten van de beleidskeuze om in te zet-
ten op tewerkstelling van personen met een handicap 
in de maatwerkbedrijven?

D. Bijkomende antwoorden van de staatsecretaris

De staatssecretaris verduidelijkt dat de wet van 
2 september 2018 tot inperking van de gevolgen van 
de “prijs van de liefde” enkel de verhoging van de 
vrijstellingsbedragen voor het inkomen van de partner 
tot gevolg had. Als wordt geopteerd voor een volledige 
inkomensafhankelijkheid van zowel het inkomen van de 
partner als dat van de persoon met een handicap zelf, 
is de kostprijs veel hoger omdat de groep van personen 
die na een medische evaluatie erkend wordt veel hoger 
ligt dan de groep die effectief een uitkering krijgt door 
een gebrek aan voldoende inkomsten van de partner 
of de persoon met een handicap zelf.

Les soins de proximité constituent un thème impor-
tant qui relève de la compétence de la ministre des 
Affaires sociales et de la Santé publique. Le cabinet 
de la secrétaire d’État assiste toutefois aux groupes 
de travail intercabinets consacrés à cette thématique.

C. Répliques des membres

Mme Nele Lijnen (Open Vld) demande pourquoi la 
réalisation de l’indépendance fi nancière des bénéfi -
ciaires de l’AI en ne prenant pas en considération les 
revenus du partenaire coûterait 600 millions d’euros, 
alors que le coût de la loi du 2 septembre 2018 visant 
à réduire les effets du prix de l’amour ne s’élève qu’à 
6  millions d’euros. Qu’est-ce qui explique la grande 
différence entre les deux montants?

M. Jean-Marc Delizée (PS) regrette que la révision 
de la loi du 27 février 1987 relative aux allocations aux 
personnes handicapées soit reportée à la législature 
suivante.

Les économies linéaires sont des économies 
aveugles, qui ne tiennent pas compte des efforts ni des 
besoins. Il est regrettable que la Direction générale de la 
personne handicapée, qui a rencontré de nombreux pro-
blèmes ces dernières années, soit soumise aux mêmes 
économies linéaires que les autres services publics.

La question des besoins affectifs des personnes han-
dicapées mérite une évaluation poussée et transversale.

Le montant affecté aux intérêts de retard dans le 
budget 2019 est-il en augmentation ou en diminution?

Dispose-t-on déjà de résultats concernant le choix 
politique d’investir dans l’emploi des personnes handi-
capées dans les entreprises de travail adapté?

D. Réponses supplémentaires de la secrétaire 
d’État

La secrétaire d’État précise que la loi du 2 septembre 
2018 visant à réduire les effets du “prix de l’amour” 
a uniquement entraîné l’augmentation des montants 
exonérés pour le revenu du partenaire. Si l’on optait 
pour une liaison intégrale aux revenus tant du partenaire 
que de la personne handicapée elle-même, le coût de 
la mesure serait beaucoup plus élevé, étant donné que 
le groupe des personnes reconnues à l’issue d’une 
évaluation médicale est beaucoup plus important que 
le groupe qui bénéfi cie effectivement d’une allocation, 
faute de revenus suffisants du partenaire ou de la per-
sonne handicapée elle-même.
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Het bedrag van de verwijlintresten zal in 2019 afne-
men in vergelijking met het bedrag van 3 miljoen euro 
in 2018. De verwijlintresten lagen in 2018 hoog wegens 
het wegwerken van de dossierachterstand.

III. — STEMMING

De commissie brengt met 8 tegen 3 stemmen een 
positief advies uit over het onderdeel Personen met een 
handicap van sectie 24 (FOD Sociale Zekerheid) van 
het ontwerp van algemene uitgavenbegroting.

 De rapporteur, De voorzitter,

 Nahima LANJRI Vincent
  VAN QUICKENBORNE

Le montant des intérêts de retard diminuera en 2019 
par rapport au montant de 3 millions d’euros en 2018. 
Les intérêts de retard ont culminé en 2018 en raison de 
l’absorption de l’arriéré.

III. — VOTE

La commission émet, par 8  voix contre 3, un avis 
favorable sur le volet Personnes handicapées de la 
section 24 (SPF Sécurité Sociale) du projet de budget 
général des dépenses.

 La rapporteuse, Le président,

 Nahima LANJRI Vincent
  VAN QUICKENBORNE
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